

Año III

Ciudadela (Menorca) 8 de Octubre de 1921

Núm. 41

De la vida

UNA OBSERVACIÓ

Vaig veure un home que no creia en Déu. Vaig fixar-me en la seva vida i resultà que era un borratxo i jugador.

Més tard vaig trobar un altre home que no creia en res, ni en Déu ni en l'ànima. També vaig fixar-me en la seva vida i va resultar que havia abandonat la dona i mainada i vivia malament essent l'escàndol del seu poble.

Això em va escamar, i jo vaig dir-me:—Si serán per aquest istil tots els que diuen que no hi ha Déu.

He anat obervant, i ha resultat que sí. Tots coixegen d'un peu o altre, tots per un cantó o altre porten mala vida.

La Bruyère escrigué: «Jo voldría oir a un home sobri, moderat, cast i just, dir que no hi ha Déu; al menys aquest parlaría sense interès. Però sembla que no l'he trobat.»

Tampoc l'he trobat jo.

Només he sentit que ho diguessin persones de vida no gaire bona.

Això sol és una ensenyança.

C. SANRAMÓN.



¿Podríem ésser tots rics?

Hi há home que creu de bone fe que si en l'humanitat triomfaba la seva idea, tots seríem rics. Jo estic convençut de que si aquesta idea fos capaç de portar-nos a tots la riquesa, tindrà com a partidaris a tota la humanitat i l'idea

triomfaría. La sola probabilitat de treurer uns diners de la rifa de Nadal, fa que tothom i jugui.

Abans de parlar i d'esbrinar si tots podríem ésser rics es necessari que difinim lo que entenem que un home ric.

En l'actual manera d'apreciar les coses, entenem que una persona es rica quan per les seves finques o els seus diners o els seus negocis, te acoplada una riquesa tal, que víu o podrà viure sense treballar.

No crec que hi hagi ningú que cregui que ésser tots rics per aquest istil sigui possible. Si n'hi há un, que Deu l'il-lumini perque ja te prou desgracia de pensar en semblant possibilitat.

La raó es molt llògica. No hi ha prou finques, ni diners ni negocis al món per a que tots poguessim tenir acoplades tantes riqueses.

Per ésser tots rics seria necessari fer el món mes gran perque hi hagués una bona hisenda per cada un, fer mes diners perquè 'ns toqués una bona partida i montar un bon negoci per cada aficionat. Pero això es difícil, mes ben dit, es impossible.

Lo que d'això sembla mes fácil es fer moneda. El Govern té una fàbrica, que quasi sempre es tancada, que 'n diuen la Casa de la Moneda. Allà fan els diners ¿per què no fan un treball intensiu i no omplen les butxaques de tots els espanyols de pessetes i millor de bitllets de mil pessetes? Amb ells comprarsein finques i fariem negocis.

Això es que 'l Govern no hi enten res o que nosaltres somníem coses que no poden ésser. Com que 's molt estrany que cap Govern del món ho hagi fet, serà que nosaltres no pensem be.

La moneda no es res mes que un troç de metall o un troç de paper, que no tenen altre valor que 'l que nosaltres li donem. Amb la mone-

da obrim totes les portes, compram totes les coses i fins les conciències. La moneda ho es tot i ho representa tot. No perque ho valguin, sino perque li donen un valor que en si no té. El valor que en si té un bitllet de banc no arriba al d'un llibret de paper de fumar.

Antiguament abans de inventar la moneda el que volia comprar un sac de blat, portava a casa del que tenia blat, un cabrit, quatre gallines o lo que fos i feiem el canvi. Suprimim la moneda i no 'ns tocarà altre remei que fer lo mateix, establir un comerç de canvi. Enviarem vi a Vich perque 'ns enviessin patates, a Lleida perque 'ns enviessin carn.

Aixó seria molt engorrós i per aixó s'inventà la moneda. La moneda no significa res mes que ví, patates, carn, vestir, que per no fer l'intercambi amb especie el fem amb moneda.

I cada cosa te'l seu preu i el seu valor en moneda, segons lo que costi de produir. Si una cosa es fàcil de produir ve representada en poques pessetes i si es difícil de produir ve representada en moltes pessetes.

L'home que fa un jornal, al cobrar li hauríem de donar una mica de pa, de vi, de carn, etc. Com que aixó es difícil li donem unes pessetes. Aquestes pessetes representen el pa, el vi, la carn, etc., o mellor dit, representen les suors d'una producció, representen el treball. I com que l'treball no podrà realitzar-se sense poguer menjar, si el menjar puja han de pujar també les pessetes que representen la producció.

Si teniem un Govern que fabriqués moltes pessetes, com que no fabricaria lo que elles representen, no'ls donariem valor o els donariem el valor proporcional a la tirada de bitllets de banc que hagués tingut l' humorada o la necessitat de fer.

Aixó ho han fet els Gòverns dels païssos que estigueren en guerra. Fabricaren mes moneda de lo que pertocaba a la potència econòmica de la nació i nosaltres d' una pesseta francesa en donem 45 céntims i d' una d' austriaca, 3 céntims i d' una de rusa, res. I aixó ho fem perque lo que aquí val una pesseta, a França ens en farien pagar mes de dugues i a Austria, 33 pessetes i a Russia ni amb tots els diners, perque no tenen res mes que moneda, no hi ha un pa a la post. I aixó ho fem nosaltres desde aquí i ells a casa seva fan igual.

Si els diners signifiquen solsament la producció, el treball, seriem rics si lograrem produir mes, pero no seriem mai igualment rics.

El pagès que logra collir dos sacs de blat allá ont n'ha collit un ha doblat la riquesa, encar que no li paguin a proporció. El que allà on collí un sac de blat en relació amb el seu esforç, encar que aquell blat li paguin el doble.

M. JOSEP M.^a ROVIRA.

Un cultivo de interés agrícola y ganadero

Por el «Boletín del Sindicato Agrícola de Banyolas», nos enteramos de que ha sido ensayado en aquella comarca un nuevo forraje, que por las numerosas aplicaciones a que se presta, tanto en la ganadería como para el agricultor, ha de hallar en él un grande auxiliar.

La nota del Boletín, dedicada a la forrajería en cuestión dice:

«Recordarán nuestros amigos que hace algún tiempo publicamos un trabajo acerca el Bersin, forrajera de invierno poco conocida en nuestro país.

El buen amigo y compañero don Miguel Ordóñez, perito agrícola, que toma con gran interés cuanto puede beneficiar a la agricultura, ha tenido la bondad de facilitarnos algunas noticias que vienen a confirmar cuanto sobre el particular señalamos.

Es el Bersim una forrajera que se siembra desde mediados de agosto hasta marzo, de tan elevado valor nutritivo como la alfalfa y que el ganado come con gusto, pudiendo en pocos meses ser segado hasta ocho veces.

Tenemos a la vista una carta de un agricultor distinguido que nos entera de que en el Prat de Llobregat, le ha dado hasta el mes de Junio resultados superiores.

Dada la extraordinaria escasez de alimentos para los ganados, por causa de la sequía que se prevé para el próximo invierno, la Junta ha gestionado la adquisición de semilla de Bersimy.

El Director de la revista «El Cultivador Moderno» que se publica en Barcelona, don Raul M. Mir, a quien se debe la introducción del Ber-

sim en nuestro país, facilita toda clase de antecedentes, instrucciones y noticias así como semilla en cantidad suficiente para que puedan ensayarla los agricultores.

Experimenten la nueva leguminosa, ya que en opinión de los que la conocen, está llamada a jugar un trascendental papel en la agricultura patria, como lo desempeña en cuantos países se viene cultivando.

R. DE M. S.

Información agrícola extranjera

El peso y la medida para la venta de la leche.-Beneficios y daños de los gorriones.

En Suiza, donde las industrias lácteas han adquirido un desarrollo extraordinario por las condiciones culturales del país que se adaptan de un modo admirable a la explotación del ganado vacuno, se ha suscitado frecuentemente la cuestión relativa a la mayor o menor conveniencia de pesar la leche en vez de medirla.

Hace poco tiempo se han realizado en aquel país estudios experimentales acerca de este asunto, planteándose el problema en toda su amplitud. Los resultados han sido favorables a la adopción del peso, salvo en casos excepcionales de leches con exceso de materia grasa.

En estos casos la leche, siendo más nutritiva, es menos densa que de ordinario. El examen vulgar por medio del peso leche, único procedimiento empleado en muchas localidades, acusa una sospechosa disminución de densidad que en muchas partes toman como indicio de adición de agua. Vendida al peso esta clase de leche, vale menos que otras no tan ricas en principios alimenticios; por lo cual, los ganaderos de ciertas regiones de Suiza, que obtienen leche muy mantecosa, han sido siempre partidarios de vender por medida.

En cuanto al caso general de la leche con una composición media que se aparte poco del tipo admitido como normal, los resultados de los últimos estudios confirman la opinión, ya generalizada entre los técnicos, de ser más conveniente

para el vendedor de buena fe a la vez que para el comprador, vender la leche por peso y no por medida.

En efecto, el peso de un litro de leche pura debe de ser 1.030 gramos próximamente; de lo cual se deduce que el cambio de litros por kilos, sin alterar el precio, produce al vendedor un beneficio del 3 por 100.

A cambio de esta pequeña pérdida, tiene el comprador la seguridad de recibir siempre la misma cantidad de líquido; lo que se ocurre cuando se compra por medida, dada la incertidumbre que siempre existe en su apreciación por la causa de la espuma.

En las grandes fábricas de productos lácteos, algunas de las cuales llegan a trabajar diariamente más de 100.000 litros, el peso de la leche en aparatos especiales es de uso general en Suiza desde hace muchos años.

En Francia se preocupan vivamente los agricultores de la protección a las aves como medio eficacísimo para destruir los insectos que infestan los campos y causan graves daños en las cosechas.

El gorrión, tan difundido en las poblaciones rurales, destruye millones de larvas y de insectos perfectos, por lo cual se le otorga en muchas localidades una protección especial; pero como no sólo vive de insectos, no trabaja este pájaro de balde para el agricultor; en muchas ocasiones se cobra un elevado salario en granos y frutos diversos.

Para atenuar este mal se ha pensado en impedir las grandes aglomeraciones de esta clase de aves en los pueblos por los graves daños que ocasionan en los campos próximos a las casas, dejando sin destruir los insectos de las fincas lejanas.

Entre los varios medios propuestos para atenuar este mal, se ha ofrecido uno originalísimo, cuyos resultados no se conocerán hasta que sea ensayado en suficiente escala. Consiste el procedimiento en utilizar las casas de guardas y otros edificios aislados en el campo para la formación de nidos de gorriones, preparando de un modo conveniente los muros y los tejados y llevando algunas parejas para procrear en estos lugares, creando así familias de gorriones en lugares donde nunca se conocieron estas aves.

AGUSTIN ALFARO.

¿Com i quant s'ha de sulfatar? MOVIMIENTO SOCIAL AGRARIO

Com hem de sulfatar. — No serà per demés repetir lo de sempre. S' ha de sulfatar ben, amb calma, ruixant el cep i el raim de manera que 'l remei arribi a tot arreu, que 'l cep estigui guardat per una capa de sulfat de coure que fassi impossible el desenrotlllo de la malaltia.

Es preferible gastar una carga mes de suc i mitj jornal mes, deixant asegurada la vinya per una bona feina que exposarse a que 'l mildiu la malmeti. Lo mateix en lo que fa referencia al sulfat. No s' ha de sulfatar mai a menys de dos kilos de sulfat de coure per carga d' aigua. Lo contrari es un estalvi perniciós.

Qui sápiga fer números que calculi quant puga sulfatar a dos kilos, gastar una mica mes de suc i emplear una mica mes de temps. Total unes quantes pessetes. Després que calculi cuantes pessetes representa lo que malmet el mildiu i trovarà que 's un negoci molt clar fer mellor feina.

En quant a la calç, es necessari no abusar-ne. S' ha de possar calç fins que torna vermell fort el paper de tornasol i no mes.

Quan s'ha sulfatar. — Aquesta pregunta es difícil de respondre. Lo cert es que s' ha de sulfatar preventivament, a fi de que 'l mildiu no pugui desenrotllarse en el cep. Aquesta previsió fá que 's donguin moltes sulfatades inútils, pero que s' han de fer perque no tenim manera d' evitar aquest inconvenient.

El mildiu per a desenrotllarse, necessita pluja, humitat, aigua. Mentre aquesta humitat no ve, no podrá venir el mildiu. Aquest principi es cert de tota certesa i per lo tant podrem dir, que mentre no plou o no hi ha boira no hi ha perill de mildiu i per lo tant no 's necessari el sulfat.

L' ideal seria sulfatar a la vigilia de plouer o de boira. ¿Pero aixó qui ho endevina? ¿I de endevinar-ho podem tots sulfatar o sulfatar ben lo que tenim? Es molt difícil i per aixó es recomana tenir les vinyes preparades ja per l' hora que vingui l' humitat.

Amb tot, devant l' amenassa de pluja o boira, s' han de deixar totes les feines i fer no mes que sulfatar.

M. VENTURA.

SINDICATO DE SAN LUIS.

Se avisa a todos los Socios que tienen recolectadas las almendras para que manifiesten la cantidad a fin de proceder como el pasado año a la venta en común.

Hemos recibido de la Federación con el auto Camión 12 toneladas de cebada y nueve de maiz, vendiéndose la primera a 1'50 y el maiz a 2'00 Ptas. más barato que en el comercio.

Debido a la falta de lluvias no hay pasto en nuestras tierras, teniendo que comprar los agricultores grandes cantidades de piensos para sus ganados.

Hemos recibido en visita a varios señores comerciantes de Barcelona y Valencia que se dedican a la venta del *Queso de Mahón* en dichas plazas, ofreciéndose para representantes nuestros; a todos ellos los hemos dirigido a la Federación, pues, con ella, repetiremos la exportación directa a cuenta del socio productor.

Hemos recibido por medio de la Federación varias partidas de salvado, puro, sin mezcla, de la Harinera de Mercadal, de lo que se felicitan los Socios que se ven precisados a comprarlo para sus ganados.

Mezclado con harina de maiz forma un excelente pienso muy nutritivo para las vacas lecheras.

Nota:

El Banco Rural de la Confederación tiene hoy sus oficinas centrales en Madrid, en la importante calle de Alcalá, 26; y sus sucursales, de Barcelona, en Bailén, 21; de Burriana de Castellón, en S. Bartolomé, 67; y la de Córdoba en S. Pablo, 34. Esta última ha establecido una gran agencia en Málaga (Plaza Arriola n.º 8) dedicada especialmente a Consignaciones, Tránsitos, Fletamientos, Camionages, Trasbordos, Despachos de vapores, etc., etc.

Pronto será un hecho el engranaje comercial de todos los Sindicatos y Federaciones de España.

Tip. y Lib. del Sagrado Corazón de Jesús